

**The Africa Study Group (ASG) is pleased to announce its next virtual session:  
Fighting disinformation as a brake on global democratization: Challenges and perspectives in Africa**



Many democracies today are under attack from a variety of global factors, and disinformation is one of them, with all its various harmful and transnational consequences.

In Africa, by means of cyber-attacks and through social media and foreign interference, disinformation very often distorts the possibility of reasoned public debates and progress on all issues and challenges of global peace and security as well as sustainable development. Hence there is a need to explore its frequently changing nature and determine the tools and actors that will enable it to be addressed efficiently.

The vast majority of African states have now set out in various ways to meet this challenge. Some have taken inspiration from the tools and perspectives of Canada and other countries to curb the vicious circle of disinformation, which is now perceived as a brake on modern democracy.

**Please register for free:** [https://us02web.zoom.us/webinar/register/WN\\_Q4k56k7zThu36EiQofUbDQ](https://us02web.zoom.us/webinar/register/WN_Q4k56k7zThu36EiQofUbDQ)

*After registering, you will receive a Zoom link to join the webinar.*

	<p>Ann Fitz-Gerald is professor at the Balsillie School of International Affairs and in Wilfrid Laurier University's Political Science Department and a visiting professor at other universities such as Nkumba (Uganda), Jimma (Ethiopia), Njala (Sierra Leone) and Queen's (Canada). She has been an advisor and seconded to a number of countries on issues related to national security policy/strategy, including Ukraine, Lebanon, Ethiopia, Afghanistan, Nepal, Botswana, Jamaica, Indonesia, Sierra Leone, Albania, Montenegro and Nigeria. She made a significant contribution to the work of the AU High-Level Implementation Panel during the post-referendum peace talks between northern and southern Sudan. In 2011, Ann was invited to become a McNaughton-Vanier Visiting Professor at the Royal Military College of Canada. In 2018, she was appointed Senior Research Associate at the Royal United Services Institute in London. In 2012, the Government of Canada awarded Ann the Queen's Diamond Jubilee Medal for her contribution to conflict resolution and national political dialogue.</p>
	<p>Abdourahamane OUSMANE is one of the three authors of a recent report, conducted at the initiative of the International Organization of La Francophonie on "The fight against disinformation in Francophone public policies - Comparative state of progress". He is the former president of the Network of African Communication Regulation Authorities (RIARC) and, since 2018, he has been leading the Bureau d'Études et de Conseils en Afrique (BECAF). From 2010 to 2018, he was successively appointed President of the National Communication Observatory and then of the Superior Council of Communication, the regulatory body for media and communication in Niger. He directed the Network of Journalists for Human Rights and the Niger Press House and, for fifteen years, served as a journalist with the private press group "Alternative". In November 2010, Mr. Ousmane Abdourahamane received the Human Rights Award of the French Republic and was designated as a personality of the fiftieth anniversary of African independence, on behalf of Nigerien civil society, by a Franco-African jury chaired by Hervé Bourges.</p>
	<p>Dr. Mark Duerksen is Strategic Communications Manager and Research Associate of Africa Center for Strategic Studies in Washington. His current work includes analysis of Nigeria's diverse security threats as well as the growing impact of disinformation campaigns on the continent's rapidly changing information systems. Trained as a historian, he brings deep knowledge of the underlying material, governance, social, and developmental dynamics driving current tensions and conflicts in and around Africa. Dr. Duerksen's projects at the Africa Center include tracking strategic communication and demographic trends across the continent and creating analytic maps and infographics to visualize spatial patterns and historical precedents. Dr. Duerksen holds a Ph.D. in African History from Harvard University and a BA in Political and Social Thought from the University of Virginia. Previously, he taught at Hunter College in New York and the African School of Economics in Benin.</p>
	<p>Marius J. DOSSOU-YOVO is a lawyer by training and a Civil Administrator. He is an expert in cyberspace law, media and digital policies. He is a teacher-researcher and holds a PhD in private law after a professional master's degree in cyberspace law from the University of Gaston Berger in Senegal and a postgraduate degree from the University of Nantes in France. He holds a certification on international and African standards on freedom of expression. He has worked for a long time at the Haute Autorité de l'Audiovisuel et de la Communication, Benin's media regulatory authority, where he held important positions. At the regional and international level, he was Coordinator of the Network of African Communication Regulation Authorities (RIARC) and former Deputy Coordinator of the Committee of Legal Experts in Regulation and ICT Law of the WAEMU and continues to lend his expertise to several international organizations. He coordinates the Think Tank "Information Society: Practices and Governance". He is the author of several publications, the most recent of which is entitled "Containing the Shockwave, New Media and Regulation in the Digital Age: Legal Aspects".</p>
<p><b>Moderator:</b> Dr. Cheick T. Bangoura is President of the ASG. He holds a PhD in International law and is an expert on the Rule of Law, International Justice and International Affairs. Cheick was a fellow and university lecturer in Germany, before joining the UN for a career spanning over twenty years. He has particularly held the positions of Regional Director and Deputy Regional Director for the UN International Drug Control Program (now UNODC) respectively in the regional offices for West Africa and ECOWAS, and for East and Southeast Africa (Nairobi). More recently, he served as Senior Legal Advisor, Policy Coordinator and Diplomatic Advisor to UN Under-Secretaries-General and Prosecutors of the International Criminal Tribunal for Rwanda and the Mechanism for International Criminal Tribunals. Between his International assignments, Cheick has worked for Citizenship and Immigration Canada, CANADEM, the Pearson Peacekeeping Training Centre and CIDA and has served on several international and Canadian humanitarian and electoral missions (including Haiti, Ukraine, DRC, Liberia, Togo, Tanzania, Burkina Faso, Algeria, Mali, Benin and Burundi).</p>	

**Le Groupe de réflexion sur l'Afrique (GRA) a le plaisir d'annoncer sa prochaine session virtuelle:  
Combattre la désinformation comme frein à la démocratisation mondiale: Défis et perspectives en Afrique**



De nombreuses démocraties sont aujourd'hui attaquées par divers facteurs mondiaux, et la désinformation est l'un d'entre eux, avec toutes ses conséquences néfastes et transnationales.

En Afrique, par le biais des cyber-attaques, des médias sociaux et de l'ingérence étrangère, la désinformation altère très souvent la possibilité de débats publics raisonnés et de progrès sur toutes les questions et tous les défis de paix et de sécurité mondiales ainsi que de développement durable ; d'où la nécessité d'explorer sa nature protéiforme et de déterminer les outils et les acteurs qui permettront d'y faire face de manière efficace.

La grande majorité des États africains se sont désormais attelés de diverses manières à relever ce défi, tout en s'inspirant des outils et des perspectives du Canada et d'autres pays pour enrayer le cercle vicieux de la désinformation, qui est aujourd'hui perçue comme un frein à la démocratie moderne.

**SVP, veuillez vous inscrire gratuitement:** [https://us02web.zoom.us/webinar/register/WN\\_Q4k56k7zThu36EiQofUbDQ](https://us02web.zoom.us/webinar/register/WN_Q4k56k7zThu36EiQofUbDQ)

*Suite à votre inscription, vous recevrez un lien Zoom pour rejoindre le webinaire.*

	<p>Ann Fitz-Gerald est professeur au Balsillie School of International Affairs et au département de sciences politiques de l'université Wilfrid Laurier, et professeure invitée dans d'autres universités, telles que celles de Nkumba (Ouganda), Jimma (Éthiopie), Njala (Sierra Leone) et Queen's (Canada). Elle a été conseillère et détachée auprès d'un certain nombre de pays sur des questions liées à la politique/stratégie de sécurité nationale, dont l'Ukraine, le Liban, l'Éthiopie, l'Afghanistan, le Népal, le Botswana, la Jamaïque, l'Indonésie, la Sierra Leone, l'Albanie, le Monténégro et le Nigeria. Elle a aussi fortement contribué fortement aux travaux du Groupe de mise en œuvre de haut niveau de l'UA lors des pourparlers de paix post-référendum entre le Nord et le Sud du Soudan. En 2011, Ann a été nommée professeure invitée McNaughton-Vanier au Collège militaire royal du Canada. En 2018, elle a été nommée associée de recherche principale au Royal United Services Institute de Londres. En 2012, le gouvernement du Canada a décerné à Ann la Médaille du jubilé de diamant de la Reine pour sa contribution à la résolution des conflits et au dialogue politique national.</p>
	<p>Abdourahamane OUSMANE est un des trois auteurs d'un récent rapport, réalisé à l'initiative de l'Organisation internationale de la Francophonie sur "La lutte contre la désinformation dans les politiques publiques francophones – État des lieux comparatif". Il est l'ancien président du Réseau des Instances Africaines de Régulation de la Communication (RIARC) et, depuis 2018, dirige le Bureau d'Études et de Conseils en Afrique (BECAF). De 2010 à 2018, il a été nommé successivement Président de l'Observatoire National de la Communication puis du Conseil Supérieur de la Communication, l'instance de régulation des médias et de la communication au Niger. Il a dirigé le Réseau des Journalistes pour les Droits de l'Homme et la Maison de la Presse du Niger et, pendant quinze ans, servi comme journaliste au sein du groupe de presse privé « Alternative ». En novembre 2010, Mr Ousmane Abdourahamane a reçu le Prix des droits de l'Homme de la République française et a été désigné comme personnalité du cinquantenaire des indépendances africaines, au titre de la société civile nigérienne, par un jury franco-africain présidé par Hervé Bourges.</p>
	<p>Mark Duerksen est Responsable de la communication stratégique et chercheur associé à l'Africa Center for Strategic Studies de Washington. Ses travaux actuels portent sur l'analyse des diverses menaces qui pèsent sur la sécurité du Nigeria ainsi que sur l'impact croissant des campagnes de désinformation sur les systèmes d'information du continent, qui évoluent rapidement. Historien de formation, il apporte une connaissance approfondie des dynamiques matérielles, sociales, de gouvernance et de développement qui sous-tendent les tensions et les conflits actuels en Afrique et autour de l'Afrique. Les projets de M. Duerksen au Centre pour l'Afrique comprennent le suivi de la communication stratégique et des tendances démographiques à travers le continent et la création de cartes analytiques et d'infographies pour visualiser les schémas spatiaux et les précédents historiques. M. Duerksen est titulaire d'un doctorat en histoire africaine de l'université de Harvard et d'une licence en pensée politique et sociale de l'université de Virginie. Auparavant, il a enseigné au Hunter College à New York et à l'African School of Economics au Bénin.</p>
	<p>Marius J. DOSSOU-YOVO est juriste de formation et est Administrateur Civil. Expert en droit du cyberespace, des médias et des politiques numériques, il est Enseignant Chercheur, titulaire d'un Doctorat d'Etat en droit privé après un Master professionnel en droit du cyberespace obtenu à l'université Gaston Berger du Sénégal et d'un diplôme Interuniversitaire de troisième cycle à l'Université de Nantes en France. Il est détenteur d'une certification sur les standards internationaux et africains sur la liberté d'expression. Il a pendant longtemps travaillé à la Haute Autorité de l'Audiovisuel et de la Communication, instance de régulation des médias du Bénin où il a occupé d'importantes fonctions. Au plan régional et international, il a été Coordonnateur du Réseau des Instances Africaines de Régulation de la Communication (RIARC) et Ancien Coordonnateur Adjoint du Comité des Juristes Experts en Droit de la Régulation et des TIC de l'UEMOA et continue d'accorder son expertise à plusieurs organismes internationaux. Il coordonne le Think Tank « Société de l'information : pratiques et gouvernance ». Il est auteur de plusieurs publications dont la plus récente est intitulée « Contenir l'onde de choc, Nouveaux médias et régulation à l'ère du numérique : Aspects juridiques ».</p>
<p><b>Modérateur:</b> Dr. Cheickh T. Bangoura est président de l'ASG. Ancien chargé de cours universitaire en Allemagne, il est titulaire du doctorat d'État en droit international et expert en matière d'État de droit et de justice internationale. Au cours de près de vingt ans de divers services à l'ONU, il a notamment occupé des postes de directeur régional et directeur régional adjoint pour le Programme des NU pour le contrôle international des drogues (actuel ONUDC) respectivement aux bureaux régionaux pour l'Afrique de l'Ouest et la CEDEAO et ainsi que pour l'Afrique de l'Est et du Sud-Est. Plus récemment, il a été conseiller juridique principal, coordinateur des politiques et conseiller diplomatique de sous-secrétaires généraux de l'ONU et procureurs du Tribunal pénal international pour le Rwanda et du Mécanisme pour les tribunaux pénaux internationaux. Il a également travaillé pour Citoyenneté et Immigration Canada, CANADEM, le Centre Pearson pour le maintien de la paix et l'ACDI et a servi dans plusieurs missions humanitaires et électorales, internationales et canadiennes, notamment en Haïti, en Ukraine, en RDC, au Liberia, au Togo, en Tanzanie, au Burkina Faso, en Algérie, au Mali, au Bénin et au Burundi.</p>	